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EFFECT OF NPK AND BIOERTILIZER TYPES ON VEGETATIVE GROWTH, TUBER YIELD AND QUALITY OF POTATO
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Vegetable Crops Dept., Faculty of Agriculture, Alexandria University

ABSTRACT

     Two field experiments were carried out during the summer seasons of 2000 and 2001, at the Experimental station Farm, Faculty of Agriculture, Alexandria University, at Abies, to investigate the response of potato plants cv. Alpha, to two biofertilizer types (Nitrobein and Halex-2) under four varying percentages NPK; 25%, 50%, 75% and100% from the commercial recommended rates (180-60-96 Kg N-P-K fed-1). The results indicated that increasing NPK applied rate or inoculation with Halex-2 biofertilizer was accompanied with significant increases in plant height, number of branches and leaves, fresh weight and leaf area plant-1 . The mineral contents of leaves (N-P-K) were positively and significantly responded as a result of increasing NPK application percent. Halex-2 appeared to be more effective than Nitrobein in this respect. Moreover, yield potential; i.e., total yield fed-1, number of tubers plant-1 and average tuber weight were increased due to the application of 75% of the recommended NPK or biofertilizer inoculation treatments, particularly Halex-2 biofertilizer. The treatments enhanced most tuber quality characteristics (percentages of large and medium tuber sized, T.S.S. and total carbohydrates). Application of 75% of the recommended NPK level combined with Halex-2 biofertilizer appeared to be the most commercial and efficient treatment combination which gave balanced vegetative growth and higher yield potential with a best tuber quality. This particular treatment significantly produced higher yield (the increment in the total yield fed-1 was 19.8%, as average of the two seasons) than that obtained from the application of 180- 60- 96 Kg NPK fed-1 without biofertilizer, as well as saved 25% from potato plants requirements of NPK   fertilizers.   
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الملخص العربي

تأثير التسميد النتروجيني والفوسفوري والبوتاسي وأنواع السماد الحيوي على النمو الخضري ومحصول وجوده درنات نباتات البطاطس

مصطفى نبوي فليفل

قسم الخضر ـ كلية الزراعة ـ جامعة الإسكندرية
     أجريت دراسة حقلية خلال الموسم الصيفي لعامي 2000 و2001، بالمزرعة التجريبية ـ كلية الزراعة – جامعة الإسكندريةـ بأبيس، لدراسة استجابة نباتات البطاطس الصيفي صنف ألفا،  لثلاث معاملات من التسميد الحيوي(غير ملقح، هالكس ـ 2، نيتروبين) تحت أربعة معدلات مختلفة من السماد  النتروجيني والفوسفوري والبوتاسي  (25% ،50% ،75% ،100% من المعدل الموصى في الإنتاج التجاري وهو180 – 60 – 96 كجم ن- فو 2أ 5 ـ بو 2 أ  للفدان). أوضحت الدراسة إن زيادة معدل التسميد المعدني من النتروجين والفوسفور والبوتاسيوم أو التلقيح بالسماد الحيوي (هالكس ـ2 ) كان مصحوباً بزيادة معنوية في ارتفاع النبات وعدد الافراع والأوراق للنبات والوزن الطازج والمساحة الورقية للنبات، وكذلك فان المحتوى المعدني للأوراق من (ن ، فو، بو) قد استجاب معنويا لكلا العاملين ولقد تميز السماد الحيوي هالكس ـ2 بتفوق واضح عن النيتروبين، علاوة على ذلك ، فان الجهد المحصولي معبرا عنه بمحصول الفدان ، ومحصول الدرنات للنبات، وعدد الدرنات للنبات، ومتوسط وزن الدرنة،  قد استجاب بالزيادة كنتيجة لزيادة مستوى النتروجين والفوسفور والبوتاسيوم حتى 135-  45- 72كجم ن- فو 2أ 5 ـ بو 2 أ  للفدان أو بمعاملة التلقيح الحيوي خاصة الهالكس  ـ 2 ولقد أشارت الدراسة أيضا إن زيادة معدلات السماد المعدني أو معاملة التلقيح الحيوي قد أدت إلى تحسين معظم صفات الجودة  (النسبة المئوية للدرنات الكبيرة والمتوسطة ، المواد الصلبة الذائبة والكربوهيدرات الكلية). ولقد وجد إن إضافة السماد الكيماوي عند مستوى 75% من المعدل الموصى  به وهو 135ن ـ 45    فو 2أ 5 ـ 72   بو 2 أ  كجم للفدان مع التلقيح بالسماد الحيوي (هالكس ـ2) كان أفضل المعاملات كفاءة حيث أعطت أعلي نموا خضري متوازنا وأعلي محصول مع أفضل جودة لدرنات البطاطس  مقارنة بالمتحصل عليه من أضافه 180ن – 60 فو 2أ 5 ـ 96بو 2 أ    كجم للفدان بدون تسميد حيوي، حيث بلغت الزيادة فى محصول الدرنات للفدان 19.8%  كمتوسط لموسمي الزارعة ، بالإضافة إلى أنها وفرت 25% من الاحتياجات السمادية لنبتات البطاطس من النيتروجين و الفوسفور و البوتاسيوم.
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